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Žadatelé o dotace ze Stra-
tegického plánu Leader 
(SPL) obhajovali v Bene-
šov ě své projekty p řed 
výb ěrovou komisí. Do 8. 
výzvy k p ředkládání žá-
dostí, kterou vypsala 
Místní ak ční skupina Po-
sázaví, bylo p ůvodn ě při-
hlášeno 34 projekt ů, jed-
na žádost byla nakonec 
stažena. 

Při veřejných obhajobách 
mají žadatelé příležitost 
přesvědčit výběrovou komi-
si o smysluplnosti svých 
projektů. Většina z nich 
zvolila počítačovou prezen-
taci s fotografiemi a vizuali-
zacemi. Výjimkou byla obec 
Struhařov, která požádala o 
dotaci na dům pro občan-
ská sdružení. Její prezenta-
ci podpořili vystoupením 
členové Rodinného centra 
Strouháček. Předvedli, k 
čemu potřebují novou hernu 
– nejen na hraní, ale také 
na vzdělávání nebo výtvar-
né aktivity dětí a dospělých. 
SK Bystřice si na podporu 
svého projektu nazvaného 
Sejdeme se na hřišti přivedl 
také zástupce radnice, ma-
teřského centra a školáků. 
Hasičské sportoviště Plaj-
chy v Postupicích přišli pod-
pořit i mladí hasiči, kteří 
předvedli ukázky uzlování. 

Karel Kříž představil výbě-
rové komisi přestavbu 
zchátralé hájovny Háj u 
Velíše na rodinný penzion 
se solární výrobou elektřiny, 
solárním ohřevem vody a 
biologickou čistírnou odpad-
ních vod. Základní škola 
Jílové u Prahy předložila 
dva projekty – školní arbo-
retum s naučnou stezkou a 
zónu aktivního odpočinku. 

Občanská vzdělávací jed-
nota Komenský, která za-
střešuje mimo jiné místní 
ochotníky, požádala o dota-
ci na opravu sokolovny v 
Choceradech. Peníze po-
třebuje o to víc, že v polovi-
ně května budovu zachvátil 

požár, který zničil střechu, 
jeviště, elektrotechniku, 
většinu kostýmů i kulis. 
Škodu sice uhradí pojišťov-
na, ale jednota chce pokra-
čovat i v plánované rekon-
strukci vodoinstalace a hy-
gienického zázemí. Soko-
lovnu využívá také TJ So-
kol. 

Při veřejné obhajobě mohla 
žadatelům klást dotazy oh-
ledně projektů i veřejnost. 
Je škoda, že této možnosti 
využila jen malá část přihlí-
žejících. 

Poprvé se veřejné obhajoby 
jako divák zúčastnila i sta-
rostka Jílového u Prahy 

Květa Halanová. „Je to zají-
mavá zkušenost, sledovala 
jsem nejen to, jaké projekty 
žadatelé předkládají, ale i 
to, jak je prezentují. Na tom 
podle mě také hodně zále-
ží. Zaujalo mě leccos a 
jsem zvědavá na výsledky, 
zda komise podpoří víc ve-
řejné nebo komerční projek-
ty,“ řekla Květa Halanová. 

„Z mého pohledu jsou ně-
které projekty výrazně dob-
ré, většina je průměrných. 
Ale všechny žádané finanč-
ní prostředky mají svůj smy-
sl, vidím, že všude by byly 
účelně využity. Budu mít 

Žadatelé o dotace obhajovali v Benešově své 
projekty… podpořeno jich nakonec bude 11 

Dokončení na straně 2 

Foto: Václav Pošmurný 



strana 2strana 2strana 2strana 2    číslo 7  číslo 7  číslo 7  číslo 7  ....    

velké dilema, jak se roz-
hodnout,“ zhodnotil průběh 
veřejných obhajob předse-
da výběrové komise Milo-
slav Půta.   

Dotace ze Strategického 
plánu Leader dostane 
dalších 11 žadatel ů. 

Místní akční skupina Posá-
zaví rozdělí ze Strategické-
ho programu Leader (SPL) 
mezi dalších 11 žadatelů 
téměř 15 milionů korun. 
Celkové náklady projektů, 
které schválil její Progra-
mový výbor, dosáhnou 31,7 
milionu korun. Dotace po-
může například vybudovat 
naučnou stezku u bývalého 
zlatodolu Roudný, Dům pro 
občanská sdružení ve Stru-
hařově nebo Centrum vol-
nočasových aktivit v Bystři-
ci. 

Nejvíce podpořených pro-
jektů, a to tři, je ve Fichi 3 – 
Aby se Vám tu líbilo. Kro-
mě Struhařova v ní uspěl 
také projekt Obce Chmelná 
na rekonstrukci společen-
ského domu a záměr po-
stupné opravny sokolovny, 
který předložila Občanská 
vzdělávací jednota Komen-
ský v Choceradech. 

S pomocí dotace vznikne 
také zóna aktivního odpo-
činku u ZŠ v Jílovém u Pra-
hy. Město na ni požádalo o 
finanční podporu v rámci 
Fiche 7 – Myslíme na bu-
doucnost, nad níž se na 
Programovém výboru roz-
poutala největší diskuse. „S 
ostatními Fichemi už máme 
z předešlých sedmi výzev 
zkušenosti, Fiche 7 byla 
letos novinkou. Její vznik 
iniciovala manažerka spo-
lečnosti Posázaví o.p.s. 

Denisa Cibulková. Ve spo-
lupráci s ní jsme proto ho-
vořili o tom, jestli předlože-
né projekty splnily cíle této 
Fiche a jestli máme tímto 
směrem jít dál,“ řekla ředi-
telka společnosti Posázaví 
o.p.s. Bohunka Zemanová. 

Společnost Posázaví o.p.s. 
v 8. výzvě rozdá prakticky 
všechny peníze, které měla 
ze SPL alokovány na letoš-
ní rok. Další výzva k před-
kládání žádostí proto bude 
vyhlášena až na přelomu 
listopadu a prosince letoš-
ního roku a budou se v ní 
rozdělovat peníze vyčleně-
né na rok 2012. Do té doby 
se sejde výběrová komise, 
aby zhodnotila poslední 
výběr projektů a případně 
navrhla jeho nové podmín-
ky. Proces administrace a 
obhajob by pak měl skončit 
v únoru příštího roku. 

Programový výbor otevřel 
také otázku takzvané 
„cesty do bažin“. Jedná se 
o pracovní název procesu 
přezkoumání namátkově 
vybraných projektů předlo-
žených k financování. Míst-
ním šetřením by se mělo 
zjistit, zda popis daného 
stavu v žádosti odpovídá 
skutečnosti. Otázkou je, 
kdo by taková šetření vedl. 
V úvahu připadá například 
výběrová komise nebo mo-
nitorovací výbor. O všem 
budou ještě členové místní 
akční skupiny diskutovat. 

Programový výbor schválil 
také nové partnery Místní 
akční skupiny Posázaví, 
kterými se od 1. července 
stanou Mikroregion Český 
smaragd a Městys Maršovi-
ce. 

Jaroslava T ůmová 

Dokončení ze strany 1 

(DP) Nová vydání turistických 
novin Krkonošská sezona v 
české, polské a n ěmecké mu-
taci jsou na pultech krkonoš-
ských informa čních center.  

Krkonoše druhé století pěšky 
procházejí tuzemští i zahraniční 
turisti křížem krážem. V posled-
ních dvaceti letech se postupně 
zvýšila obliba cykloturistiky. Mno-
hým se na první pohled mohou 
zdát nejvyšší české hory a pod-
hůří k cykloturistice ne příliš 
vhodné. Charakter krajiny je tu 
členitý, ale při podrobném prů-
zkumu mapy zjistíte, že kromě 
tras pro „vytrvalé sportovce“, na-
bízí i příležitosti k ne příliš nároč-
ným cyklovýletům, pro rodiny s 
dětmi, a navíc se zajímavými 
místy.  

Zájem o cykloturistiku neupadá, 
naopak, je evidována stále větší 
poptávka po materiálech, které 
mapují cyklotrasy. Proto v rámci 
Krkonošské sezony vznikl letošní 

řekněme „cyklospeciál“. Zavede 
vás do známých i méně zná-
mých koutů  Krkonoš a Podkrko-
noší. Slouží však jenom jako 
orientační vodítko. Každý si mů-
že svůj cyklovýlet, podle zakou-
pené kvalitní mapy a průvodce,  
naplánovat sám. Jednotlivé 
stránky jsou doplněny některými 
vybranými místy, které mohou 
být jistými cíly výletů. Cyklotrasy, 
respektive i cíle výletů,  byly při 
tvorbě turistických novin pod ko-
rekturním dohledem pracovníků 
jednotlivých krkonošských infor-
mačních center. Jsou to však 
jenom malé střípky z „barevné“ 
palety zajímavostí, která se na 
území nachází. Krkonošská se-
zona má pouze omezený počet 
tiskových stran a vypsat do ní 
vše není v žádném případě mož-
né. Noviny si také nekladou za 
cíl suplovat precizně profesionál-
ně zpracované tištěné průvodce. 
Ty si ostatně můžete zakoupit v 
informačních centrech.     

Cykloturistický speciál v Krkonoších 
Pět milion ů korun rozd ělí krajské zastupi-
telstvo mezi 35 obcí kraje Vyso čina, které 
úsp ěšně žádaly o grant v rámci krajského 
titulu Rozvoj vesnice 2011. 

Ke krajské dotaci obce celkem přidají dalších 
9 milionů korun z vlastních prostředků a opraví 
zhruba 15 km komunikací.  Grantový program 
Rozvoj vesnice vyhlásil kraj Vysočina už po 
11té, z toho v roce 2004 dvakrát. „Začátkem 
letošního roku bylo na účtu Fondu Vysočiny 
připraveno k rozdělení 44,3 miliónů korun,“ 
uvedl náměstek hejtmana Vysočiny pro oblast 
grantové politiky Vladimír Novotný…         (JS) 

Vysočina pošle 35 obcím dotace 
na opravy místních komunikací 

11. ročník BIO akademie 2011 
Již 11. ročník letní konference ekologického  
zemědělství Bioakademie 2011 se bude konat 
ve dnech 29.června - 1. července 2011 v Led-
nici na Moravě. Letos se zaměří na regionální 
biopotraviny, regionální rozvoj a vliv zeměděl-
ství na klimatickou změnu. Program konferen-
ce je mnohem širší - workshopy, exkurze, vol-
ný program, farmářský trh. Více informací o 
konferenci naleznete na www.pro-bio.cz/bioak. 

Katka Nesrstová, PRO BIO 
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Ekologický server chrani-
meprirodu.cz vyhlašuje 
anketu o nejzávažn ější 
poškození životního pro-
středí v České republice s 
názvem Černá malina 
2011. O tom, kdo se stane 
držitelem tohoto nelicho-
tivého titulu, rozhodnou 
sami návšt ěvníci zmín ě-
ného serveru. 

Česká republika denně bo-
juje s řadou ekologických 
havárií, ať už menšího či 
většího rozsahu, denně je 
nešetrně zasahováno do 
životního prostředí, poško-
zována příroda, znečišťová-

no ovzduší, apod. Ale které 
z těchto poškození životní-
ho prostředí je nejzávažněj-
ší? Na to hledá odpověď 
anketa Černá malina 2011. 

Jejím prostřednictvím mo-
hou návštěvníci ekologické-
ho serveru chranimepriro-
du.cz navrhnou a následně 
i svým hlasováním zvolit 
konkrétní místo, které lze 
označit, za nejzávažnější 
poškození životního pro-
středí v České republice. 
Stačí, aby fotografii, na kte-
ré bude daná lokalita za-
chycena, přihlásili do anke-
ty a následně samo hlaso-

vání ukáže, jaký je názor 
obyvatel České republiky. 

Cílem ankety Černá malina 
je ukázat jak velké, tak i ty 
malé ekologické problémy. 
Vždyť, co je pro jednoho 
maličkost, může být pro 
druhého zásadní. Věříme, 
že tato anketa vzbudí disku-
zi o ekologických problé-
mech životního prostředí 
České republiky a že tato 
diskuze následně přispěje k 
jejich řešení. 

Anketa probíhá do 31. 
července 2011. Titul Čer-
ná malina 2011 získá eko-
logicky poškozená oblast  

(krajina či místo), která od 
návšt ěvníků serveru chra-
nimeprirodu.cz získá nej-
vyšší po čet hlas ů. 

Aktuální informace o anketě 
Černá malina 2011 nalez-
nete rovněž na Facebooku 
www.facebook.com/cernam
alina. 

Tereza Lukešová, 
Chraníme p řírodu 

Zvolte nejvíce ekologicky poškozenou oblast 

Města a obce z celé České republi-
ky v letošním jubilejním desátém 
ročníku sout ěže Cesty m ěsty p řed-
staví svá dopravní řešení, díky kte-
rým došlo ke zklidn ění dopravy. 
Celkem se do sout ěže pořádané 
Nadací Partnerství sešlo 32 sout ěž-
ních návrh ů ze všech 14 kraj ů ČR.  

Soutěž chce zviditelnit a odměnit kva-
litní dopravní řešení realizovaná v 
České republice, která se mohou stát 
inspirací pro ostatní. Generálním 
partnerem soutěže je společnost Ško-
da Auto, záštitu opět poskytlo Minis-
terstvo dopravy ČR prostřednictvím 
oddělení BESIP.  

Do letošního kola soutěže Cesty 
městy poslaly své zástupce všechny 
kraje ČR. Svou účastí v soutěži chce 
32 měst a obcí ukázat, jak reagují na 
neustále rostoucí intenzitu automobi-
lové dopravy a představit své recepty 
na zvýšení bezpečnosti silničního 
provozu. „Soutěž Cesty městy pouka-
zuje na dopravní řešení, která re-
spektují pohyb a setkávání chodců, 
prostor pro cyklisty i potřeby parková-
ní nebo zásobování. Tedy nejen jízdu 
motorových vozidel,“ uvádí Oldřich 
Staněk z Nadace Partnerství. V praxi 
to obvykle znamená zúžení jízdních 

pruhů pro automobily a naopak rozší-
ření chodníků, posílení zeleně nebo 
vymezení zvláštních pruhů pro cyklis-
ty. Od roku 2002 bylo v soutěži hod-
noceno 206 projektů, 55 z nich bylo 
oceněno a Nadace Partnerství jim 
udělila finanční odměny v hodnotě 
více než 2,7 milionu korun. 

Během července navštíví všechny 
soutěžní projekty zástupci hodnotící 
komise, aby je posoudili přímo na 
místě. „Výsledky slavnostně vyhlásí-
me 22. září 2011 v Napajedlech, kte-
rá se stala jedním z výherců předcho-
zího ročníku. Datum není náhodné, 
vztahuje se totiž k ukončení Evrop-
ského týdne mobility,“ doplňuje Ol-
dřich Staněk. Nadace Partnerství od-
mění vítězná řešení finančními i věc-
nými cenami.  „Města a obce mohly 
do soutěže přihlásit  dopravní řešení, 
realizovaná a kolaudovaná v posled-
ních pěti letech, tedy v roce 2006 a 
později. Důležitou podmínkou přitom 
bylo prokazatelné zvýšení bezpeč-
nosti všech účastníků provozu, 
zejména pak chodců a cyklistů, a 
příznivý vliv na životní prostředí v 
okolí stavby,“ uzavírá Staněk. 

Soutěž Cesty městy se svou databází 
úspěšných českých příkladů zklidňo-

vání dopravy umístila na 1. místě me-
zi českými zástupci  a celkově  na 4. 
místě (ze 128 zúčastněných) v mezi-
národním projektu SOL (Save Our 
Lives). Jeho cílem je posílit odborné 
kapacity regionálních a lokálních or-
ganizací zabývajících se zklidňová-
ním dopravy ve střední Evropě.  

Soutěž Cesty městy již tradičně pro-
bíhá pod záštitou Ministerstva dopra-
vy ČR. Generálním partnerem je letos 
již popáté mladoboleslavská automo-
bilka Škoda Auto. „Podpora projektů 
a opatření, která zvyšují bezpečnost 
všech účastníků dopravního provozu, 
patří v oblasti společenské odpověd-
nosti do našich priorit,“ prohlásil ředi-
tel vnějších vztahů společnosti Radek 
Špicar.  

Dalšími partnery soutěže jsou Národ-
ní síť Zdravých měst ČR, Svaz měst 
a obcí ČR, Sdružení místních samo-
správ ČR a společnost 3M Česko. 
Hlavním mediálním partnerem je již 
od počátku soutěže měsíčník Moder-
ní obec. Každý účastník soutěže na-
víc získá roční předplatné časopisu 
Dopravní inženýrství. 

Oldřich Stan ěk,  
Nadace Partnerství 

V celostátní soutěži Cesty městy se letos utká 32 obcí 
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Místní ak ční skupina – 
Partnerství Mošt ěnka roz-
hodla o rozd ělení dalších 
téměř devět a půl milion ů 
korun z programu Leader 
pro místní žadatele z regi-
onu. Ve své páté výzv ě 
vybrala 16 z 23 p ředlože-
ných projekt ů.  

Největší zájem byl o oblast 
občanského vybavení a 
služeb, kam bylo podáno 12 
žádostí o dotaci, z nichž 
uspělo osm. Podporu získa-
jí projekty obcí Míškovice 
na místní knihovnu, Stará 
Ves na úpravy základní 
školy a jídelny a Ludslavice 
a Sdružení dobrovolných 
hasičů Němčice na podporu 
mládeže a rozvoj spolkové-
ho a společenského života 

v obci. Okresní organizace 
Českého svazu včelařů v 
Kroměříži vybuduje Včelí 
dům, stálé centrum pomoci 
včelám, a Medovou zahra-
du s medonosnými květina-
mi a keři v Rezervaci lido-
vých staveb Hejnice v Ry-
micích, Občanské sdružení 
Lechotice.NET získá pod-
poru na pokročilou interneti-
zaci obce Lechotice. TJ 
Sokol Rymice a TJ Sokol 
Domaželice zmodernizují 
svá sportovní hřiště. 

V oblasti zaměřené na 
ochranu kulturního dědictví 
získají podporu akce na 
rekonstrukci architektonicky 
zajímavé středověké tvrze v 
Kurovicích a obnova zdi 
kolem kostela v obci Horní 

Moštěnice. 

MAS podpořila také šest 
zemědělských projektů. 
Pořízeny budou nová ze-
mědělská technika pro čtyři 
zemědělce v regionu, vyba-
vení pro vaření kvalitních 
švestkových povidel a auto-
maty pro výdej mléka pro 
Agrodružstvo Roštění.  

Projekty 5. výzvy vybírala a 
schválila MAS – Partnerství 
Moštěnka 9. června. Další 
6. výzva bude vyhlášena na 
podzim tohoto roku a premi-
érově zde bude vyhlášeno 
opatření na podporu a roz-
voj drobných podnikatelů v 
regionu. Začátkem roku 
2012 pak bude vyhlášena v 
7. výzvě oblast podpory 
zaměřená na zlepšení in-

frastruktury a vzhledu obcí 
s výchozí alokací pro rok 
2012.  

MAS – Partnerství Moštěn-
ka bude až do roku 2013 
rozdělovat ročně cca 10 
milionů korun pro místní 
projekty v evropském pro-
gramu Leader, který řídí 
ministerstvo zemědělství. 
Region se nachází v samot-
ném středu Moravy a tvoří 
jej 22 obcí mikroregionu 
Moštěnka v Olomouckém 
kraji a 27 obcí mikroregionu 
Holešovsko a okolí ve Zlín-
ském kraji. Podle počtu ob-
cí je největší místní akční 
skupinou na celé střední 
Moravě.  

Marie Tesa řová 

MAS – Partnerství Moštěnka podpoří 16 nových 
projektů na venkově za téměř devět a půl milionu 

Dalších p ět organizací 
získá prost ředky na obno-
vu nebo výstavbu ve řej-
ných prostranství v 8. 
ročníku programu „Místo, 
kde žijeme“, který dnes 
vyhlašuje Nadace VIA. 
Díky podpo ře dlouholeté-
ho generálního partnera 
programu Nadace České 
spo řitelny a nov ě i hlavní-
ho partnera spole čnosti 
NET4GAS, s.r.o. budou 
letošní granty navýšeny 
na 310 000 Kč. Uzávěrka 
pro podání žádostí je 15. 
září 2011. 

Šanci na podporu mají pro-
jekty s aktivní účastí veřej-
nosti při plánování i samot-
né výstavbě. Prostranství 
sloužící široké veřejnosti 
jako jsou parky, návsi, vni-
trobloky, nebo jiné veřejné 
plochy v obcích navíc letos 

rozšíří i veřejné prostory pro 
trávení volného času mlá-
deže ve věku 12 – 24 let. 

„Prostranství, kde by mohla 
mládež smysluplně trávit 
svůj volný čas, není v čes-
kých vsích a městech mno-
ho. Zapojit mládež do plá-
nování společných prostor s 
ostatními věkovými skupi-
nami je navíc podle našich 
zkušeností velmi obtížné,“ 
říká manažer programu 
Ondřej Šindelář. „Rádi by-
chom proto mladé lidi po-
vzbudili, aby přišli s vlastní-
mi nápady na prostranství, 
která by si společně i vybu-
dovali a užívali. Myslíme si, 
že takových prostranství si 
budou potom více vážit a 
déle jim vydrží.“ 

Své projekty mohou podá-
vat občané prostřednictvím 
nestátních neziskových or-

ganizací. Žádat mohou i 
obce do 2000 obyvatel ne-
bo některé příspěvkové 
organizace (školy, knihovny 
a domy dětí a mládeže). 
Důležité je vždy partnerství 
se samosprávou popř. nezi-
skovými subjekty a místními 
podnikateli. Účastí v progra-
mu získají podpořené orga-
nizace nejen finanční pod-
poru, ale také komplexní 
poradenství od odborného 
konzultanta a účast na 
třech odborných seminá-
řích. 

Program bude letos vyhlá-
šen již po osmé. V letech 
2002 – 2010 si obyvatelé 
celkem 35 obcí společně 
naplánovali a postavili par-
ky, obecní zahrady, odpo-
činkové zóny, dětská i spor-
tovní hřiště, okolí vodních 
ploch a další veřejně pří-

stupná a využívaná neza-
stavěná prostranství v ob-
cích.  

„Velice si vážíme dlouhodo-
bé podpory Nadace České 
spořitelny, díky které mohlo 
dojít k výrazné proměně 
veřejného prostoru v čes-
kých obcích podle představ 
a potřeb místních občanů. 
Velmi nás také těší, že se k 
programu „Místo, kde žije-
me“ partnersky připojuje 
společnost NET4GAS. Díky 
tomu budeme moci vý-
znamně navýšit finanční 
podporu podpořeným pro-
jektům a další stovky lidí tak 
získají možnost podílet se 
na pozitivní proměně života 
své komunity,“ říká Jiří Bár-
ta, výkonný ředitel Nadace 
VIA. Více informací na 
www.nadacevia.cz 

Ondřej Šindelá ř  

Do obnovy veřejných prostranství se zapojí i mládež 
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Zhodnocení projektu Krkonoše: lyžařský běžecký ráj 

Společně vyhodnotili prů-
běh úprav a udržování ly-
žařských běžeckých tratí 
začleněných do projektu. 
Zimní měsíce, s nedostat-
kem sněhu, lyžování na 
běžkách příliš nepřály. Sně-
hové podmínky nebyly čas-
to pro úpravu běžeckých 
stop vůbec vhodné. Díky 
dobré práci dvaadvaceti 
lyžařských společností i 
obcí, však nebyly zazname-
nány významnější připo-
mínky ke kvalitě úpravy 

tras. Z úhlu pohledu Správy 
KRNAP nedocházelo k po-
škozování přírody. To je 
významný pokrok oproti 
některým minulým rokům. 

Stroji na úpravu stop bylo 
najeto celkem 13 643 km a 
1996 motohodin. Z toho 
velkými stroji 12 397 km a 1 
748 motohodin. Skútry 1 
246 km a 248 motohodina-
mi. Je zřejmé, že podstatná 
část lyžařských běžeckých 
stop v Krkonoších je upra-
vována kvalitně, v plném 

profilu jak pro bruslení a 
klasiku se „stopaři“ velkými 
stroji. Pouze 9% sněžnými 
skútry (většinou také se 
„stopařem“). 

Na krytí části nákladů, které 
jsou spojeny s úpravami 
zajistil Krkonoše - svazek 
měst a obcí finanční podpo-
ru z Královéhradeckého a 
Libereckého kraje v celkové 
výši 823 396 Kč. Tzn. z 
grantového programu Krá-
lovéhradeckého kraje 578 
396 Kč, z grantového pro-
gramu Libereckého kraje 
245 000 Kč. Příspěvek po-
krývá cca 36% nákladů na 
naftu a mzdy řidičů 

Součástí dlouhodobého 
úsilí pracovníků Svazku i 
Správy KRNAP je zajistit, 
aby značení lyžařských bě-
žeckých tratí bylo jednotné, 

logické, doplněné mobiliá-
řem, především velkými 
venkovními mapami. Proto 
byl zpracován projekt zna-
čení a turistické orientace. 
Svazek Krkonoše zajistil 
výrobu standardizovaných 
lyžařských značek, jak na 
Krkonošské lyžařské magis-
trále, tak na dalších vybra-
ných trasách. Značky pře-
vzaly společnosti a obce 
(odpovídající za značení a 
úpravu částí jednotlivých 
úseků) a zajistí jejich vyvě-
šení v terénu v souladu s 
projektem. Přítomnými bylo 
stávající vyznačení vyhod-
noceno jako dostatečné. 
Další doplňování není v 
současné době nutné zajiš-
ťovat. 

Z podklad ů P. Klapuše 
zpracovala D. Palátková 

Začátkem června v Hotelu Omnia v Janských Lázních 
se, z iniciativy Krkonoš – svazku m ěst a obcí, v rámci 
Fóra CR, jako sou části projektu „Krkonoše: nová šan-
ce pro cestovní ruch“ spolufinancovaného Evrop-
skou unií z Evropského fondu pro regionální rozvoj,  
setkali krkonošští provozovatelé lanovek a vlek ů se 
zástupci Svazku Krkonoše a Správy Krkonošského 
národního parku. 

Do krajiny podél řeky Sázavy, v okolí 
Senohrab, Lensedel, Turkovic a On-
dřejova, se vrátí staré vycházkové 
cesty. Jejich obnovu v současné do-
bě realizují společnosti MAS Říčan-
sko o.p.s. a Posázaví o.p.s. Společně 
chtějí nejen obnovit historické cesty, 
ale zejména podpořit cestovní ruch v 
regionu. Náklady na realizaci projektu 
jsou téměř 5 milionů Kč a většinu z 
nich pokryje dotace z Programu roz-
voje venkova. 

Stavební firma, která předložila v 
rámci výběrového řízení nejnižší na-
bídkovou cenu a s kterou byla 17. 6. 
2011 uzavřena smlouva o dílo na sta-
vební práce při úpravě povrchu cest, 
začne na konci června opravovat sta-
ré cesty.  Během června proběhlo 
také výběrové řízení na stavební prá-
ce na dřevěnou vyhlídku hradu Zleni-
ce – Hláska. S vítězným uchazečem 
bude smlouva o dílo podepsána do 
poloviny července. Na konci června 
bude dále zveřejněno výběrové řízení 
na dodávku mobiliářů – laviček, infor-

mačních tabulí, interaktivních prvků a 
značení a dále výběrové řízení na 
tvorbu propagačních materiálů. 
„Hotovo by mělo být do konce srpna“, 
řekla manažerka projektu Andrea 
Lichtenbergová. 

Společnosti MAS Říčansko o.p.s. a 
Posázaví o.p.s. současně vyhlásily 
soutěž na co nejvýstižnější název 
vycházkových tras. Přihlásit se do ní 
mohou děti ZŠ v Ondřejově a ZŠ v 
Senohrabech, ale i další děti a dospě-
lí, kteří v blízkosti Ondřejova, Kaliště, 
Lensedel a Senohrab žijí nebo tento 
malebný kraj rádi navštěvují. Infor-
mační tabule budou obsahovat obráz-
ky Josefa Lady, proto i název může 
souviset s Josefem Ladou. Návrhy 
názvů je třeba doručit do 15. červen-
ce 2011 poštou nebo osobně na ad-
resu MAS Říčansko o.p.s., Olivova 
224, 251 01 Říčany nebo elektronicky 
na emailovou adresu alichtenber-
gova@atlas.cz.  

„Děti, místní občané i ti, kteří mají k 
tomuto kraji vztah, se díky vyhlášené 

soutěži budou podílet na nalezení 
nejvýstižnějšího názvu vycházkové 
trasy. Tento název bude uváděn na 
všech informačních tabulích, ale i na 
propagačních materiálech, které bu-
dou v souvislosti s projektem publiko-
vány,“ řekla manažerka projektu An-
drea Lichtenbergová. Vedle vlastního 
názvu vycházkových tras je soutěž 
vypsána i na grafické ztvárnění loga 
„odpadky odneste s sebou“. 

„Na vycházkových trasách budou in-
stalovány informační tabule, které 
budou mapovat místní faunu a floru. 
Naučné zaměření vycházkových tras 
bude obsahovat i informace o míst-
ních tradicích a lidových řemeslech,“ 
uvedla Lichtenbergová. 

Slavnostní otevření vycházkových 
tras se podle ní plánuje na polovinu 
září 2011, kdy v rámci Dnů kulturního 
dědictví proběhnou řemeslné trhy v 
Lensedlích, environmentální procház-
ky nebo rytířské souboje. 

Jaroslava T ůmová 

Obnova vycházkových tras u Senohrab a Ondřejova  
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Projekt je zaměřen na udr-
žení procesu plánování do-
stupnosti sociálních služeb 
na území ORP Týn n/Vlt. 
Cílem projektu je podpora 
místního partnerství na Vl-
tavotýnsku a vypracování 
aktuálního komunitního plá-
nu sociálních služeb. Pro-
jekt navazuje na úspěšnou 
akci z roku 2006. Při reali-
zaci projektu bude využita 
metoda komunitního pláno-
vání. Po celou dobu budou 
vzájemně spolupracovat 
cílové skupiny, kterými jsou 
uživatelé, zadavatelé a po-
skytovatelé soc. služeb. Do 
procesu mohou být zapoje-
ny nejen orgány veřejné 

správy, poskytovatelé ale i 
široká veřejnost. Ti všichni 
se budou podílet na zpraco-
vání Komunitního plánu 
sociálních služeb v pracov-
ních skupinách. Těchto pra-
covních skupin se může 
účastnit každý zájemce bez 
omezení. V Týně n/Vlt. bu-
de vytvořeno kontaktní mís-
to pro práci s cílovými sku-
pinami. Během realizace 
projektu budou vypracová-
ny potřebné analýzy (socio-
demografická analýza, ana-
lýza aktuální sociální situa-
ce, analýza sociálních slu-
žeb, analýza potřeb uživa-
telů) včetně specifické stu-
die možností rozvoje rezi-

denčních služeb, která vy-
plynula z hodnocení sou-
časného Plánu rozvoje so-
ciálních služeb na Vltavo-
týnsku 2007 - 2010. Řídící 
skupina i pracovní skupiny 
se budou scházet na pravi-
delných jednáních. Po pro-
vedení analýz zformulují 
vizi a navrhnou priority plá-
nu. Po vytvoření SWOT 
analýz navrhnou opatření a 
vypracují podrobné návrhy 
aktivit, které povedou k ze-
fektivnění systému sociál-
ních služeb na Vltavotýn-
sku. Vypracovaný plán bu-
de předložen k veřejnému 
projednání a k projednání v 
orgánech obcí. Sdružení 
měst a obcí Vltava jako 
partner bude na projektu 
úzce spolupracovat a zapojí 
se do všech aktivit. 

Hlavním výstupem z proce-
su plánování 
bude aktualizo-
vaný komunitní 

plán sociálních služeb, kte-
rý pomůže vytvořit podmín-
ky pro rozvoj a udržitelnost 
služeb, které budou reago-
vat na skutečné potřeby 
občanů z ORP Týn nad Vl-
tavou. Dalším výstupem 
bude přehled poskytovatelů 
sociálních služeb, který 
podpoří informovanost ob-
čanů o dostupných sociál-
ních službách. 

Realizace projektu bude 
probíhat od června 2011 do 
května 2012 na území 
správního obvodu obce s 
rozšířenou působností Týn 
nad Vltavou. Tento správní 
obvod zahrnuje obce: Beči-
ce, Čenkov u Bechyně, 
Dobšice, Dolní Bukovsko, 
Dražíč, Hartmanice, Horní 
Kněžeklady, Hosty, Chráš-
ťany, Modrá Hůrka, Teme-
lín, Týn nad Vltavou, Vše-
myslice a Žimutice. 

Hana Chovan číková, 
MAS  Vltava, o.s. 

Komunitní plánování sociálních služeb na Vltavotýnsku 
Minulý rok MAS Vltava, o.s. podávala žádost o dotac i 
na projekt „Komunitní plánování sociálních služeb n a 
Vltavotýnsku“ do Evropského sociálního fondu, a ta 
byla schválena k finan ční podpo ře ve výši p řibližn ě 
675 tis. K č. 

Kraj blanických rytí řů se připojí k 
řadě dalších tradi čních region ů, 
které ud ělují zna čku „regionální 
produkt“ svým místním výrobk ům 
a službám. Podnikatelé z regionu 
se o novou zna čku „Produkt z Kra-
je blanických rytí řů“ budou moci 
ucházet již na podzim tohoto roku. 

Ve čtvrtek 9.6. 2011 se v Podblanické 
ekocentru ČSOP Vlašim setkali zá-
stupci výrobců, neziskových organi-
zací, veřejné správy a Asociace regi-
onálních značek, o.s. (ARZ) na usta-
vující schůzce k nové regionální 
značce. Kraj blanických rytířů se tak 
připojí k dalším  regionům, které již 
svou značku mají. Jen ARZ jich v 
současné době sdružuje 15. 

Značení je určeno zejména turistům, 

kterým dovoluje objevovat region a 
užívat si jeho atmosféru novým netra-
dičním způsobem, a místním obyva-
telům, kteří mohou nákupem znače-
ných výrobků podporovat „své” místní 
výrobce. Výrobci získají díky značce 
různé výhody, zejména jednotnou 
propagaci své produkce, nové kon-
takty a možnost nových forem spolu-
práce. 

Regionální značkou se označují zpra-
vidla řemeslné výrobky, potraviny a 
zemědělské produkty  a přírodní pro-
dukty. Značku může získat výrobek 
jak tradiční tak i nový, jestliže splní 
daná kritéria a certifikační komise 
rozhodne o jejím udělení. Mezi krité-
ria pro udělení značky výrobkům a 
službám patří vedle jejich kvality a 

šetrnosti k přírodě především jejich 
původ a vazba na region. Ze služeb 
se certifikace uděluje zejména služ-
bám ubytovacím. 

Certifikační komise v Kraji blanických 
rytířů poprvé zasedne v druhé polovi-
ně října 2011. Zájemci z okresu Be-
nešov a Mladovožicka si mohou  již 
nyní připravovat nominace svých vý-
robků a služeb. Obracet se mohou na 
koordinátora  značky Český svaz 
ochránců přírody Vlašim na e-mailové 
adrese kbr@csop.cz a telefonním 
čísle 777 800 461 (K. Červenková). 
Užitečné informace naleznou též na 
webových stránkách www.regionalni-
znacky.cz. 

Mgr. Kate řina Červenková 

V Kraji blanických rytířů připravují 
regionální značení výrobků a služeb 
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Vyso čina ud ělala první krok k za-
vedení nové turistické autobusové 
linky spojující dolnorakouský 
Raabs s vyso činkou Tel čí a jiho-
českými Slavonicemi. Provoz auto-
busové linky plánují zahájit partne-
ři projektu Vyso čina, Jiho český 
kraje a Dolní Rakousko už na pod-
zim letošního roku.  

Minimálně do roku 2014 budou turisté 
moci linkou jezdit každý pátek, sobotu 
a neděli. Finanční podporu se pokusí 
Vysočina, Jihočeský kraj a další part-
neři získat z Evropských fondů. Cel-
kem půjde ze strany kraje Vysočina o 
147 tisíc korun spolupodílu. 

Cestující novou mezinárodní autobu-
sovou linkou na trase Raabs an der 
Thaya – Dobersberg – Slavonice – 
Dačice – Telč budou moci využít pře-

stup na navazující linku Dobersberg – 
Waidhofen an der Thaya – Schwar-
zenau (možnost přestupu na vlak do 
Vídně) – Zwettl. „Tři páry  nového 
mezinárodního spoje  ocení i cyklotu-
risté, neboť v rámci širšího spektra 
služeb se počítá i s možností  přepra-
vy bicyklů. V případě, že po lince bu-
de dostatečná poptávka, Dolní Ra-
kousko je ochotno zajistit její financo-
vání až do roku 2016," uvedl Radek 
Handa z odboru dopravy Krajského 
úřadu kraje Vysočina.   

Otázka jízdného zatím není dořeše-
na, protože je třeba dát do souladu 
rakouské a české tarify. Cestující bu-
dou moci využít přestup na navazující 
linku Dobersberg – Waidhofen an der 
Thaya – Schwarzenau (možnost pře-
stupu na vlak do Vídně) – Zwettl.  

Zavedení nové autobusové mezi-
národní linky je prozatimní kom-
promisní řešení pozastavené obno-
vy trati Slavonice – Fratres - Waid-
hofen, která je v sou časné dob ě 
hodnocena  rakouskými partnery 
jako ekonomicky neefektivní. Dolní 
Rakousko se rozhodlo prozatím 
zakonzervovat drážní t ěleso s tím, 
že na něm v úseku Dobersberg – 
Slavonice vybuduje cyklostezku. 
Tento zám ěr podpo řily všechny 
dot čené obce v Dolním Rakousku. 

Projekt bude řídícímu orgánu předlo-
žen v srpnu 2011 s tím, že v součas-
né době je stále v jednání pětiletá 
udržitelnost tohoto projektu ze strany 
zahraničního partnera. 

Jitka Svatošová 

Raabs spojí se Slavonicemi a Telčí 
mezinárodní autobusová linka  

„Obec Slavníč díky přiroze-
nému omlazování populace 
obce čerpá dotaci na školní 
děti už od roku 2004 prak-
ticky bez přerušení,“ uvedl 
náměstek hejtmana Vysoči-
ny pro oblast financí Vladi-
mír Novotný s tím, že dosud 
resp. za devět let byla ob-
cím vyplacena podpora v 
celkové výši  1,7 miliónu 
korun. 

Důvodem podpory kraje 
Vysočina je nedostatečná 
výše státní dotace na 1 žá-

ka/dítě základní a mateřské 
školy, která u obcí s velkým 
podílem dětí způsobuje fi-
nanční tíseň, kterou jsou 
obce schopny z vlastních 
rozpočtových zdrojů řešit 
jen s velkými obtížemi.  

Rozdíl mezi výší příspěvku 
ve státním rozpočtu a sku-
tečnou výší příspěvku je 
způsoben tím, že příspěvek 
ve státním rozpočtu se po-
čítá na žáky „starého“ škol-
ního roku, krajský úřad pak 
přidělenou částku  rozpočí-

tá na jednotlivé obce dle 
počtů žáků aktuálního škol-
ního roku a protože počty 
žáků klesají, vychází vyšší 
částka. 

V letošním roce rada kraje 
navrhuje zastupitelstvu kra-
je schválit k rozdělení fi-
nanční výpomoc na základě 
výše popsaných kritérií cel-
kem dvěma obcím v částce 
47 tisíc korun. Kraj Vysoči-
na rozhodnutím krajského 
zastupitelstva pošle těmto 
obcím na každé dítě do 15 
let částku 1000 korun. 

Ještě v roce 2009 kraj pou-
kazoval příspěvek Milasínu, 
Bácovicím a Karlovu. Ve 
všech případech se jednalo 
o obce s maximálně se se-
dmdesátkou obyvatel. Loni 

se do věkového poměru 
„vešla“ i obec Panenská 
Rozsíčka.  

Podle statistiky počtu oby-
vatel v obcích na Vysočině 
klesl a nyní stagnuje počet 
obcí, které vykazují podíl 
dětí do patnácti let na cel-
kovém počtu obyvatel větší 
nebo roven 25%. Zatímco v 
roce 2003 byl příspěvek 
vyplacen 11 obcím v celko-
vé výši 449 tisíc korun, v 
loňském roce kraj příspěvek 
zaslal pouze dvěma obcím. 

Naopak obcí, jejichž podíl 
dětí do patnácti let na cel-
kovém počtu obyvatel je 
menší nebo roven pouze 
5%, máme na Vysočině 12. 

Jitka Svatošová 

Kraj Vysočina letos přispěje dvěma obcím 
na školní děti do patnácti let věku 
Kraj Vyso čina v letošním roce posílí rozpo čty  obcí 
Slavníč a Hroznatín tisícikorunou za každé dít ě do 
patnácti let. Systémov ě touto formou už devátým ro-
kem podporuje obce, u nichž je podíl po čtu d ětí do 
patnácti let na celkovém po čtu obyvatel v ětší nebo 
roven 25%. Celkem mezi obce rozd ělí 47 tisíc korun.  
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Správní rada Místní ak ční skupiny 
Podlipansko schválila návrh vybra-
ných projekt ů, dotace pro p říjemce 
se v celkové výši blíží 7 mil.K č. 

Příjem projektů probíhal ve dnech 4.-
5. května 2011, ale žadatelé pilně 
připravovali své žádosti již několik 
měsíců předem. Zaregistrováno bylo 
36 žádostí o podporu, jeden projekt 
nesplnil požadované náležitosti, 35 
projektů bylo předáno k hodnocení.  

„Kdybychom chtěli uspokojit všechny 
žadatele, potřebovali bychom 15,7 
mil. Kč, k rozdělení je pouze 6,2 
mil.Kč, výběrová komise nebude mít 
lehkou práci,“ konstatuje realizační 
manažerka Jana Havelková. 

MAS Podlipansko se snaží o trans-
parentní výběr, hodnotící kriteria jsou 
předem stanovená, veřejně přístup-
ná, a tak je možné projekt připravovat 
s „přímým tahem na branku“, tj. že je 
důležité nejen vědět, co dělat, ale 
doplnit do projektu i aktivity, které 
jsou bodově zvýhodněné, protože o 
úspěchu žádosti může rozhodnout i 
jediný bod. 

Zda se v MASce vybírá objektivně  – 
to je otázka pro Ewu Chmelíkovou, 
předsedkyni výběrové komise. 
„Nejprve vybereme hodnotitele tak, 
aby nebyli podjatí, tzn. že hodnotitel 
nehodnotí projekty z místa které je 

mu blízké ani projekty, které by mohly 
způsobit věcnou podjatost“, popisuje 
Ewa Chmelíková. Jeden projekt hod-
notí minimálně tři hodnotitelé. V první 
fázi hodnocení se projekty obodují, v 
druhou fází je tzv. veřejná obhajoba, 
kde se žadatelé setkávají s hodnotite-
li a prezentují své projekty. Poté se 
hodnotitelé sejdou a radí, cílem je 
zkontrolovat navzájem svá hodnocení 
a ohlídat sami sebe. „Je to takové 
naše konkláve,“ dodává Ewa Chmelí-
ková, „dokud se nedohodneme a nej-
sme si jisti, že hodnocení každého z 
nás je správné, nikdo domů neode-
jde!“   

A jak to v této výzvě dopadlo? Správ-
ní rada beze změny schválila návrh 
výběrové komise. Schválené projekty 
jsou rozděleny do čtyř skupin. První 
skupinu tvoří projekty zaměřené na 
kulturní dědictví venkova. Sem patří 
oprava varhan v kostelech v Plaňa-
nech, v Nové Vsi I, ve Viticích a v 
Olešce, dále rekonstrukce sochy v 
Klášterní Skalici, oprava kapličky v 
Hořanech a oprava hřbitovní zdi a 
márnice v Žabonosech. 

Společným jmenovatelem pro druhou 
skupinu projektů je zlepšení dopravní 
infrastruktury. Díky této podpoře bu-
dou zrekonstruovány chodníky v 
Klášterní Skalici, v Maloticích a v 
Plaňanech, zde i včetně vytvoření 

informačního systému. Veřejné pro-
stranství se vylepší v obce Polepy, 
Kostelní Lhota a Zalešany, město 
Kostelec nad Černými lesy získá 
techniku na údržbu. Peníze dostane i 
obec Drahobudice na tvorbu územní-
ho plánu.  

Poslední skupinou jsou projekty, kte-
ré řeší občanskou vybavenost. Město 
Kouřim zrekonstruuje mateřskou ško-
lu, sokolovna v Kostelci nad Černými 
lesy se dočká nových oken a vybave-
ní posilovny, zrekonstruována bude i 
sokolovna v Zásmukách a hřiště v 
obcích Křečhoř a Krymlov. 

„Z 35 žádostí je možné podpořit pou-
ze 19 projektů, na víc nejsou peníze“, 
vysvětluje ředitelka MAS Podlipansko 
Markéta Pošíková.  

Mezi projekty, které nebyly vybrány k 
podpoře, je i hřiště v Plaňanech. Ve-
řejné obhajoby se zúčastnil i Vojtěch 
Charvát, žák místní základní školy. V 
žákovském parlamentu je ve funkci 
ministra financí. Se svým otcem Mgr. 
Martinem Charvátem připravoval žá-
dost o dotaci na zbudování hřiště. „Je 
to škoda, že to nevyšlo, ale hřiště 
chceme, tak peníze budeme hledat 
jinde,“ přesvědčivě konstatuje mladý 
ministr. 

Jana Havelková 

Podlipansko schválilo téměř 7 mil. Kč na projekty 

Porota krajského kola sout ěže Vesnice roku 
letos rozhodla, že Vesnicí roku 2011 se stává 
na Vyso čině obec Domamil.  

Obec se zhruba třemi stovkami obyvatel leží            
v nadmořské výšce 495 m. Z nejvyššího místa 
této vesnice jsou za slunečného počasí vidět 
rakouské vesnice. V místě je zdravotní středisko, 
pošta, fara a základní škola. „Velká gratulace! 
Obec není v soutěži nováčkem, prošla si úspěš-
ně několika předchozími ročníky a letos to vyšlo. 
Osobně předám titul do rukou pana starosty 18. 
července. Poděkování za skvělé fungování obce, 
její společenské aktivity a práci s mládeží však 
patří všem v Domamili,“ prozradil hejtman Vyso-
činy Jiří Běhounek…           

Jitka Svatošová  

Vesnicí roku Vysočiny  je Domamil 

V rámci desátého kola Ope-
račního programu Rybá řství 
2007 – 2013 žadatelé p ředklá-
dají Žádosti o dotace na pro-
jekty v opat ření 3.2. Opat ření 
na ochranu a rozvoj vodních 
živo čichů a rostlin, zám ěr b) 
vysazování úho ře říčního 
(Anguilla anguilla). 

Ministerstvo zemědělství má 
zájem, aby Český rybářský 
svaz (dále jen „ČRS“) vysazo-
val úhoře do revírů na vodních 
tocích a ČR tak plnila svůj zá-

vazek vůči EK dle schváleného 
Plánu managementu úhoře. 
MZe prodlužuje příjem Žádostí 
o dotaci na základě upozornění 
ČRS, že podání všech Žádostí 
o dotaci v 10. kole přes Portál 
farmáře bude vyžadovat více 
času. 

Příjem žádostí z Operačního 
programu Rybářství v 10. kole 
se prodlužuje do 27. 6. 2011 do 
13 hodin. 

Tereza M. Dvo řáčková 

Příjem Žádostí o dotace z OP 
Rybářství je prodlužen do 27.6. 
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Na semináři představil ředi-
tel Nadace Partnerství Miro-
slav Kundrata přístup k za-
dání stavby, její proces i vizi 
do budoucna. Přední český 
odborník na nízkoenergetic-
ké stavění prof. Jan Tywo-
niak z ČVUT přiblížil ener-
getickou koncepci stavby, 
kterou sám konzultoval, a 
věnoval se podmínkám pro 
dosahování pasivního ener-
getického standardu u ad-
ministrativních objektů.  

Architektonické a stavební 
řešení, výzvy i problémy 
stavby v centru města po-
psal na závěr generální 
projektant Adam Halíř z 
ateliéru Projektil architekti. 
Celý seminář zakončila mo-
derovaná diskuze. 

„Projekt chápeme jako ote-
vřenou učebnici pro všech-
ny, kdo chtějí v budoucnu 
šetřit provozní peníze za 
energie a snižovat svoji 
zátěž na životní prostředí. 
Jsem rád, že Operační pro-
gram pro životní prostředí 
podpoří několik staveb s 
takovou ambicí a že už se 
ve firemní sféře projevuje 
zájem stavět lepší budovy. 
Bohužel český veřejný sek-
tor, včetně nových univerzit-
ních a výzkumných praco-
višť, budoucí provozní ná-

klady nezohledňuje a i 
dnes, kdy je vše technolo-
gicky zvládnuté, připravuje 
ke stavbě budovy koncepč-
ně zastaralé. To by se v 
západoevropských zemích 
už nemohlo stát,“ říká Miro-
slav Kundrata. 

Profesor Jan Tywoniak do-
plňuje: „Investor by si měl v 
přípravném období vyjasnit 
rámcové cíle projektu a za 
pomoci konzultací s odbor-
níky sestavit své priority, V 
tomto období lze totiž nejví-
ce a s nejnižšími investiční-
mi náklady pozitivně ovlivnit 
výsledek. Součástí takové 
základní koncepční úvahy 
musí být stavebně-
energetická koncepce bu-
dovy, nejprve připravená ve 
více variantách, postupně 
zpřesňovaná v souladu s 
dalšími podstatnými charak-
teristikami budovy.“  A do-
dává: „Příliš často jsme za-
tím svědky odmítání někte-
rých progresivních řešení s 
odkazem na zvýšené inves-
tiční náklady, aniž by je kdo 
nějak doložil. Samozřejmě v 
souvislosti s hledáním sku-
tečně optimálního řešení se 
může stát, že některá po-
ložka rozpočtu bude vyšší, 
možná ale násobně vykom-
penzovaná snížením pro-

vozních 
nákladů.“ 

„Neméně významnou stra-
tegickou otázkou pro mana-
žera projektu je to, co vy-
tváří image budoucího uži-
vatele budovy lépe. Je dra-
hý obklad fasády luxusním 
mramorem znakem solid-
nosti instituce nebo infor-
mací o tom, že plýtvá pro-
středky, které jsou svěřeny? 
Není průkazem kvalifikova-
nosti spíše to, že budova je 
navržena s optimálním vyu-
žitím nejlepších dostupných 
technických prostředků v 
míře právě odpovídající a v 
dobré souhře s architekto-
nickým řešením? Navrhová-
ní budov je vždy průnikem 
mnoha zájmů, mnoha po-
hledů a několika profesí. 
Pro podporu těch, kteří 
chtějí systematicky hledat 
vhodná řešení, je určen 
hodnoticí nástroj SBtoolCZ 
vyvinutý na našem praco-
višti pro hodnocení celkové 
kvality budovy. Může být 
použit jako průvodce proce-
sem návrhu i pro certifikaci 
hotového projektu." uzavírá 
prof. Tywoniak. 

Do koncepční i projektové 
přípravy přizvala nadace 
univerzitní pracoviště, nezi-
skové organizace, nejlepší 
odborníky na ekologické 
stavitelství, město Brno i 
Jihomoravský kraj. Generál-
ním dodavatelem stavby se 
na základě výběrového ří-
zení uzavřeného v červnu 
2011 stala společnost 
Skanska. 

Ihned po dokončení staveb-
ních prací a výsadeb v za-
hradě zahájí Nadace Part-

nerství vzdělávací a výuko-
vé programy, na jejichž pří-
pravě už začala spolupra-
covat například s brněn-
skou environmentální ško-
lou Lipkou nebo Pedagogic-
kou fakultou Masarykovy 
univerzity. Nadace se také 
snaží zapojit i stavební obo-
ry v Brně a v Praze.  

Studenti brněnské fakulty 
architektury mají už v tomto 
semestru o projektu Otevře-
né zahrady dvě přednášky 
a v dalších dvou seme-
strech budou přímo navště-
vovat stavbu, aby v praxi 
viděli uplatnění některých 
unikátních stavebních tech-
nologií, jako jsou například 
stropy chlazené či vytápěné 
tepelnými čerpadly, využití 
šedé či dešťové vody, 
apod. 

Tým prof. Tywoniaka na 
ČVÚT počítá s on-line mě-
řením spotřeb energie v 
závislosti na počasí i na 
chování uživatelů. Praktické 
zkušenosti z plného provo-
zu intenzivně využívané 
budovy tak budou moci vyu-
žít ve své výuce architekti a 
stavební inženýři.  
„Jako důkaz, že stavět pa-
sivní budovy se vyplatí i v 
České republice mohou 
také sloužit k inspiraci in-
vestorům z veřejného i sou-
kromého sektoru,“ dodává 
ředitel Nadace Partnerství 
Miroslav Kundrata. 

Více informací, včetně od-
kazů na vizualizace: 
www.nadacepartnerstvi.cz/ 
zahrada/pro-media 

Kateřina Urbanová 

Zelené stavění pro budoucnost: v Brně 
vzniká unikátní projekt 
Na seminá ři nazvaném Zelené stav ění pro budouc-
nost p ředstavila Nadace Partnerství ve st ředu 22. 
června 2011 v Mramorovém sále České spo řitelny v 
Praze pražské odborné ve řejnosti sv ůj projekt Otev ře-
né zahrady, kterou v Brn ě chystá pro jeho obyvatele i 
návšt ěvníky. Stavba první zelené budovy administra-
tivního typu v České republice a hravé vzd ělávací za-
hrady bude spušt ěna již za m ěsíc – ke konci července 
2011. V úterý 28. června prob ěhne v sídle Nadace 
Partnerství slavnostní položení základního kamene k  
Otev řené zahrad ě. 
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Celkem 1 milion korun rozd ělí Na-
dace Partnerství na aktivity spoje-
né s informováním ve řejnosti, 
ovliv ňováním legislativy nebo za-
pojením ve řejnosti do rozhodování 
o životním prost ředí. O příspěvek 
mohou žádat ob čanská sdružení, 
obecn ě prosp ěšné spole čnosti, 
nestátní neziskové organizace, na-
dace nebo nada ční fondy. Maximál-
ní výše jednoho grantu je 300 tisíc 
korun, žádat o n ěj můžete pro-
střednictvím on-line systému Gran-
tys do pond ělí 12. září 2011. 

„Těmito granty podporujeme zejména 
projekty, na které není možné získat 
prostředky ze státních nebo jiných 
zdrojů a dokonce ani od jiných pro-
gramů Nadace Partnerství,“ uvádí 
František Brückner z Nadace Partner-
ství.  

Zájemci mohou podávat své žádosti 
ve třech tematických oblastech: infor-
mování o oblastech, které stát a sa-
mospráva nepodporují nebo jen ome-
zeně, například spotřebitelské chová-
ní nebo témata opomíjená veřejnou 
diskuzí. Druhou oblastí je ovlivňování 

legislativy na evropské i národní úrov-
ni ve prospěch životního prostředí. 
Možné je žádat také na podporu akti-
vit, které zapojují veřejnost do rozho-
dování o životním prostředí. „Jsou to 
například projekty usnadňující zapoje-
ní místních lidí do přípravy územních 
plánů, právní a odborné asistence 
místním sdružením pro ochranu život-
ního prostředí nebo ochrana cenných 
přírodních lokalit před neuváženou 
výstavbou,“ upřesňuje Brückner. 

V minulém roce tak Nadace Partner-
ství například podpořila projekt Po-
vodně a říční krajina, jehož cílem je 
obnovit přirozený charakter vodních 
toků, jejich smysl v krajině a pomáhat 
snížit rizika povodní. Nadační příspě-
vek umožní příjemci grantu, kterým je 
Koalici pro řeky, sjednotit dosud roz-
tříštěné úsilí neziskových organizací a 
jednotlivců a propojit jejich aktivity na 
místní, regionální, celostátní i meziná-
rodní úrovni. 

Dalším zajímavým loňským podpoře-
ným projektem byl Monitoring mode-
lové pasivní budovy, který se zaměřu-
je na informování veřejnosti o energe-

ticky úsporném stavění. Zabývá se 
návrhem u nás ojedinělého monitorin-
gu a vizualizace spotřeby energie 
(teplo, elektřina pro větrání, spotřebi-
če) a provozních stavů (teplot v růz-
ných místech, výtěžnosti solárních 
systémů) modelového pasivního do-
mu v Hostětíně. 

„Nadační příspěvky na tyto granty 
pochází z výnosů nadačního jmění a 
rozdělujeme je v tzv. Základním gran-
tovém programu. Ten jako jeden ze 
základů Nadace Partnerství funguje 
již od založení nadace,“ dodává ředi-
tel Nadace Partnerství Miroslav Kun-
drata. „Za 20 let  činnosti  jsme v něm 
podpořili přes 700 projektů celkovou 
částkou 50 milionů korun,“ vypočítává 
Kundrata. 

Více informací o grantové výzvě je na 
webu www.nadacepartnerstvi.cz/ za-
kladni-grantovy/nejblizsi-uzaverka. 
Uzávěrka žádostí je 12. září 2011, o 
podpoře projektů rozhodne správní 
rada Nadace Partnerství. Seznam 
podpořených projektů zveřejní nada-
ce během listopadu 2011.  

František Brückner 

Můžete získat 300 000 korun 
na environmentální projekty 
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(OM) Neziskové organiza-
ce a jejich partne ři  budou 
v Plzni diskutovat o 
smyslu cestovního ruchu 
pro neziskové aktivity.  

Cestovní ruch není oblast, 
která by byla tradičně spo-
jována s neziskovým sekto-
rem, přesto existuje řada 
styčných bodů. Ochrana a 
využití kulturního a historic-
kého dědictví, cyklodopra-
va, ale i oblast sociálního 
podnikání či vzdělávání 

jsou témata, která úzce 
souvisí jak s cestovním ru-
chem, tak aktivitami nezis-
kových organizací.  

V Plzni dne 24.6.2011 pro-
běhne konference Regio-
nální partnerství a mezi-
sektorová spolupráce v 
cestovním ruchu po řáda-
ná Asociací NNO.  

Cílem tohoto setkání je 
podpořit spolupráci mezi 
neziskovými a dalšími sek-

tory v regionech zaměřenou 
na cestovní ruch. Předseda 
Asociace NNO PhDr. Karel  
Schwarcz k tomu dodává. 
„Je to téma pro některé ne-
ziskové organizace a jejich 
partnery těžko uchopitelné, 
ale ukrývá velký potenciál. 
Jednak je to příležitost pro 
prosazování cílů jednotli-
vých NNO a na druhé stra-
ně může pomoci s dlouho-
dobou udržitelností aktivit 
některých neziskovek.“  

Kromě představitelů nezis-
kových organizací na konfe-
renci vystoupí například 
představitelé Ministerstva 
pro místní rozvoj, Agentury 
Czech Tourism, nebo hos-
podářské a agrární komory. 
Klíčovým prvkem budoucí 
rozvoj cestovního ruchu je 
partnerství veřejného, pod-
nikatelského a neziskového 
sektoru. Pozvánku a více 
informací naleznete na 
www.asociacenno.cz 

Cestovní ruch nejen neziskovýma očima 

Zpravodaj je financován z projektu, který byl v roc e 2011 finan čně podpo řen Ministerstvem životního prost ředí.  


